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Kouçinqin effektivliyi müştərilərin məmnuniyyəti ilə ölçülür

Məlumdur ki, insana yönəlik olan 
bir sıra xidmətlər vardır ki, bunlar 
müəllim, məsləhətçi, mentor, psixoloq 
və s. kimi mütəxəssislər tərəfindən 
həyata keçirilir. Bütün bu xidmətlərin 
özünəməxsus olan metod, alət, pro-
sedur və qaydaları da vardır ki, bunlar 
kouçinq xidmətinə bənzəməsinə bax-
mayaraq, əslində xeyli fərqlənir. Əsas 
fərqlərdən biri isə bu prosesdə söz 
sahibinin koçi, yəni xidmət alan tərəfin 
olmasıdır. Əlbəttə ki, burada xidmət 
göstərən tərəf olan kouçun səriştəlilik 
göstəricisi xüsusi əhəmiyyət kəsb edir. 
Dünyada bu peşənin əsas təsdiqləyici 
və tənzimləyici qurumu International 
Coach Federation (ICF) təşkilatıdır. 
Kouç xidməti göstərən şəxs müvafiq 
sertifikata malik olmaqla yanaşı, bu 
qurum tərəfindən müəyyən edilmiş “Etik 
qaydalar” kodeksi əsasında fəaliyyət 
göstərməsi əsas şərtlərdəndir. 

Bundan başqa, digər xidmət növləri 
kifayət qədər təhsilli mütəxəssislərə 
malikdirlər. Kouçinq isə, ələxsus da 
Azarbaycan da daxil olmaqla son 
dövrlərdə inkişaf edən və ehtiyac duyu-
lan peşə və xidmət sahələridir. Sürətlə 
dəyişən dünyamızda insanların da 
istər-istəməz uyğun dəyişikliyə məruz 
qalma zərurəti qaçılmaz olur. Məhz bu 
məqamda müxtəlif məqsədlər, hədəflər, 
plan və proqramlarla bərabər həm də, 
qalmış olduqları seçimlər arasında ən 
səmərəlisini müəyyənləşdirmək istəyi 
ilə kouç xidmətinə ehtiyac duyulur. Ke-
çirdiyim seanslarda rastlaşdığım əsas 
məqamlar müştərilərin bu görüşlərdə 
hansısa bir istiqamət, məsləhət, 
yönləndirilmə, təlim və s. kimi proseslə 
rastlaşacaqları düşüncələri olmuşdur 
ki, bunun da aydınlaşdırılması vacibdir. 
Lakin sessiyalardakı görüşlərin sonun-
da koçilərin özlərinin də etirafından 
görünür ki, bütün bunlar başqa-başqa 
peşə və istiqamətlərə xasdır. Kouçin-
qin fəlsəfəsi, kouç və koçinin üzərinə 
düşən missiya, eyni zamanda müxtəlif 
metodlar barədə çoxsaylı mənbələrdə, 
kifayət qədər məlumatlar müvcuddur. 
Bu baxımdan yuxarıda deyilənləri də 
nəzərə alaraq keçirdiyimiz kouçinq 
sessiylarına qatılmış insanlar tərəfindən 

etiraf olunan fikirlərin kouçinq barədə 
oxucularda müəyyən təsəvvür və 
təəssüratlar yaranacağını nəzərə alaraq 
onlardan bəzilərini təqdim edirik: 

“Kouçinq sessiyası daha geniş 
düşünməyimə, özümə seçim etmə 
səlahiyyəti verməyimə imkan yaratdı. 
Öz məqsəd və istəklərimi formalaşdır-
maqda və beynimdə canlandırdığım 
suallara cavablarımı tapmaqda yar-
dımçı oldu. Həmçinin, kouçinq görüşü 
prioritetlərimi müəyyənləşdirməyimə və 
hədəfimə çatmaq üçün növbəti gündən 
plan hazırlamağıma stimul yaratdı.
(Aysel N.)”

“Kouçinq sessiyası ərzində fərdi 
inkişafıma təsir edən amilləri, eləcə də 
mane olan nüansları daha da sistemli 
şəkildə formalaşdırdıq. Əslində mənə 
mane olan nüansları ümumi şəkildə 
bilirdim, lakin sessiya ərzində artıq 
fərqli baxış bucaqlarından baxmağa və 
bununla bağlı fərqli düşünməyə sövq 
etdi. Daha çox üzərində işləməli oldu-
ğum dəyərləri (səriştələr, bacarıqlar) 
müəyyənləşdirdik. Sessiyanın sonunda 
şəxsi və iş həyatımda mənə mane 
olan sərhədləri dəf edərək, performan-
sımı maksimuma çatdırılmasının öz 
əlimdə olduğuna bir daha əmin oldum.
Tamamlamaqda çətinlik çəkdiyim bütün 
prosseslərdə eləcə də bundan sonra 
yaranacaq oxşar hallarda uğurlu nəticə 
əldə edəcəyim zaman bugünki kouçinq 
sessiyasını xatırlayacağımı düşünürəm.
(Nahid A.)” 

“İşçilərin işdə və şəxsi həyatlarında 
daha uğurlu olmağında, öz daxili po-
tensiallarını kəşf edərək, daha böyük 
hədəflərə və zirvələrə çatmağında bu 
sessiyanın rolu böyükdür. Keçirdiyi-
niz kouçinq sessiyasının köməyi ilə 
qarşıma qoyduğum hədəfin mahiyyətini 
daha dəqiq anladım. Sessiya hədəfimə 
çatmaqda mənə maneçilik törədən 
məqamları və zəif cəhətlərimi üzə çıxar-
maqda, onlara qalib gəlmə yollarını tap-
maqda mənə yardımçı oldu. Həmçinin, 
mən bu işdə kömək ola biləcək güclü 
cəhətlərimi, atmalı olacağım addımları 
anlayıb, qarşıma qoyduğum məqsədə 
çatmaq üçün iş planı hazırladım. Sessi-
yanın üstündən az müddət keçməsinə 

baxmayaraq müsbət dəyişiklikləri hiss 
edirəm.(Rəşad Ə.)”

“Sessiya gözləntilərimi qarşıladı, 
hətta üstələdi. Sessiyada verilən suallar 
müzakirə etdiyimiz məsələ ilə bağlı 
bundan sonra nə etməli olduğumu, 
çətinliklərimin nədə olduğuna, yanlış-
lıqlarımı müəyyən etməyimə kömək 
etdi. Bu görüşdən dərhal sonra nələr 
edəcəyim haqqında planı qurub ilk 
addımı atmış oldum. (Elnurə M.)”

“Görüşümüzün və apardığımız 
müzakirənin fərdi inkişafım baxımından 
faydalı olduğunu düşünürəm. Sessi-
ya ərzində verdiyiniz suallar gələcək 
hədəflər haqqında daha ətraflı və 
sistemli düşünməyimə kömək olmuşdur. 
Bunun nəticəsi olaraq müəyyən etdiyim 
hədəfləri daha dərindən təhlil etmiş, 
onlara çatmaq istiqamətində zəruri olan 
tədbirləri yenidən nəzərdən keçirmək 
imkanı yaranmışdır. Həmçinin, qeyd 
etmək istəyirəm ki, görüşün rahat bir 
şəraitdə keçirilməsi fikirlərimi sərbəst 
şəkildə ifadə etməyə imkan yaratmış-
dır. Bu isə qarşımda müəyyən etdiyim 
hədəflərin təhlili və görüşün effektivliyi 
baxımından xüsusi əhəmiyyət daşımış-
dır.(Nurlan Ş.)”

“İnanıram ki, bu kouçinq sessiyaları 
mən də daxil olmaqla, əməkdaşların 
potensiallarının kəşf olunması, özünə 
inamının və motivasiyasının artırıl-
ması, bacarıq və imkanlarının inkişaf 
etdirilməsi, ona mane olan sərhədlərin 
yıxılaraq performansının maksimuma 
çatdırılmasına yardımçı olacaqdır. 
Düşünürəm ki, kouçinq sessiyalarında 
iştirak etmiş əməkdaşlar həyatlarının, 
gələcəklərinin, düşüncə, davranış və 
addımlarının məsuliyyətini öz üzərinə 
götürərək, daha böyük özünəinam və 
həvəslə şəxsi həyatlarında nizam-inti-
zam yaratmağa çalışacaqlar. (Telman 
S.)”

“Bildirmək istərdim ki, görüşü-
müz mənim üçün çox maraqlı və 
səmərəli keçdi. Belə ki, iş həyatımda 

və şəxsi həyatımda uğur qazanmaq 
üçün tələb olunan dəyərlərin və 
səriştəliliklərin detallı müzakirəsi mənə 
görə əhəmiyyətli idi. Həmçinin, görü-
şün formatı elə peşəkarcasına qoyul-
muşdu ki, özümdə güclü və zəif olan 
tərəfləri dəqiqliklə müəyyənləşdirdim.
Bu görüşün nəticəsində hədəflərimi 
konkretləşdirdim, çatışmazlıqlarımı 
gördüm, hədəflərimə çatmaq üçün atıla-
caq addımları müəyyən etdim və artıq, 
akademik biliklərimi inkişaf etdirmək 
istiqamətində görüşdə də müzakirə etdi-
yimiz kimi müvafiq təhsil müəssisələrinə 
sorğularımı göndərdim. Əminəm ki, bilik 
və bacarıqlarımın, o cümlədən, şəxsi 
keyfiyyətlərimin inkişaf etdirilməsində 
bugünkü görüşümüzün rolu böyük ola-
caqdır.(İlkin M.)”

“Görüşümüz əsnasında da qeyd et-
diyim kimi kouçinq son dövrlərdə insan-
lar arasında trendə çevrilmiş və qeyd 
olunan alət həyatımızın müxtəlif sfera-
larına tətbiq olunaraq müsbət nəticələr 
əldə olunmuşdur. Bundan başqa, sessi-
ya zamanı toxunulan məsələlərlə bağlı 
ünvanlanan məqsədyönlü suallar məni 
müvafiq çətinliklərin aradan qaldırılması 
üçün həllərə gətirib çıxardı. ( Cavid U.)” 

“Kouçluq sessiyası mənə 
şəxsi inkişafımla bağlı hədəf 
müəyyənləşdirməyimə və hədəfə çatma 
üsullarına, xüsusən də öz potensialımı 
aşkar etməyimə kömək etdi. Proses 
müddətində kouç mənə çoxlu suallar 
verərək özümün güclü və zəif tərəflərimi 
tanımağa, onları qəbul etməyə, bundan 
başqa zəif tərəflərimi inkişaf etdirmə 
yollarını müəyyən etməyə və güclü 
tərəflərimi hədəfimə çatmaqda düzgün 
yönləndirməyə köməklik etdi. Bundan 
başqa, keçirilən sessiya mənim emosio-
nal zəka səviyyəmi qiymətləndirməyimə 
şərait yaratdı. Bunun nəticəsində, 
hədəfimi yenidən nəzər saldım və ona 
çatma potensialımı nəzərdən keçirtdim. 
Kouç öz sualları ilə mənə hədəfimi 
dəqiqləşdirməyə və öz şəxsi planlarımı 
tərtib edərək, onların tətbiqinə başlama-
ğa həvəsləndirdi. (Qoşqar Q.)”

Xidmət göstərmiş olduğum şəxslərin 
yuxarıda qeyd olunan rəyləri mənim 
üçün ən böyük motivasiyalarımdan 
olmaqla, səmərəli fəaliyyətimdə mühüm 
rol oynayır. Bütün bunlar bir daha sübut 
edir ki, kouçinqin effektivliyi müştərilərin 
məmnuniyyəti ilə ölçülür. 

Asif BƏKİRLİ,  
SOCAR-ın Baş Ofisi İnsan 

Resursları Departamentinin rəisi, 
Erikson sertifikatlı professional 

kouç (ECPC)

Kouçinq təlimlərini keçərkən praktiki sessiyalarda həm Kouç, 
həm də Koçi kimi tərəfmüqabili olmaqla bu xidməti almağın və 
göstərməyin zamanın tələbi olduğuna inandım. Əsas məqsədi 
xidməti alan şəxsin potensialının kəşf olunması, özünə inamının 
və motivasiyasının artırılması, bacarıq və imkanlarının inkişaf 
etdirilməsi, maneələri aşaraq performansın maksimuma çatdı-
rılması olan Kouçinq könüllü fərdi inkişaf prosesidir. Xidməti 
verən şəxslər – kouç, alan şəxs – koçi adlandırılan əməkdaşlıq 
prosesində hər bir insan özünün imkan və bacarığını inkişaf 
etdirmək, özünü reallaşdırmaq potensialı qazanır.

“Yaşıl Marafon 2022” ağacəkmə 
kampaniyası çərçivəsində 
növbəti aksiya keçirilib

Heydər Əliyev Fondunun vitse-prezidenti, IDEA İctimai Birliyinin təsisçisi 
və rəhbəri Leyla Əliyevanın təşəbbüsü ilə “Ümumrespublika Yaşıllaşdırma 
Marafonu” (“Yaşıl Marafon”) çərçivəsində ölkə üzrə növbəti ağacəkmə 
aksiyası aprelin 5-də Xocasən qəsəbəsində keçirilib.

IDEA İctimai Birliyi, Ekologiya və Təbii 
Sərvətlər Nazirliyinin birgə təşkilatçılığı ilə 
keçirilən genişmiqyaslı ağacəkmə aksiyasına 
Azərbaycan Televiziyasının əməkdaşları da 
böyük ruh yüksəkliyi ilə qoşulub. Aksiya zamanı 
2 hektar ərazidə Abşeron yarımadasının torpaq-
iqlim şəraitinə uyğun 1000-dən çox Eldar şamı 
və zeytun ağacı əkilib.

IDEA İctimai Birliyi və Ekologiya və Təbii 
Sərvətlər Nazirliyinin birgə təşkilatçılığı ilə 
həyata keçirilən kampaniya zamanı ölkənin 
müxtəlif regionlarında yaz-payız əkin 
mövsümləri müddətində kütləvi ağacəkmə 
aksiyalarının keçirilməsi və yaşıllıq sahələrinin 
artırılması nəzərdə tutulub.

Qeyd edək ki, builki “Yaşıl Marafon” 
çərçivəsində Azərbaycanda, xüsusən də Abşe-
ron yarımadasında yaşıl dəhlizlərin yaradılma-
sı, mürəkkəb relyefli, sərt yamaclı ərazilərdə 
ağacların əkilməsi planlaşdırılır ki, bu xüsusda 
yamaclarda terraslar hazırlanacaq, ağacların 
əhatəsi təbii sutoplayıcı formaya salınacaq 
və yağış sularının ağacların suvarılmasına 
yönəldilməsi mümkün olacaq. Bununla, torpaq 
eroziyasının qarşısı alınacaq, torpağın hava, 
su keçiriciliyi və münbitliyi artacaq, nəticədə 
daha yüksək bitiş faizi əldə ediləcək, eləcə 

də həmin sahələrdə suvarma suyuna qənaət 
edilmiş olacaq. Bununla yanaşı, kampaniya 
ölkənin açıq meşə fondu torpaqlarında 1000 
hektar ərazidə yaz və payız əkin mövsümləri 
müddətində meşəcinsli ağacların əkilməsi, 
toxumların səpilməsi və meşəbərpa tədbirlərinin 
keçirilməsini nəzərdə tutur. 

Layihənin əsas məqsədi yaşıllıq sahələrinin 
azalması fonunda yarana biləcək təhlükələrin 
qarşısını almaq, ağac əkilməsini təşviq edərək 
ətraf mühitin mühafizəsinə, o cümlədən, 
ölkəmizin flora biomüxtəlifliyinin artırılma-
sına və yaşıllıqların qorunması ilə bağlı 
maarifləndirilməyə töhfə verməkdən ibarətdir. 

Kütləvi ağacəkmələr, eyni zamanda, iqlim 
dəyişikliyinə səbəb olan istixana qazı tullantı-
larının azaldılmasına nail olmaqla bağlı qlobal 
fəaliyyətlərə dəstək xarakteri daşıyır.

Ölkəmizdə yaşıllıqların mühafizəsi və 
artırılması səylərini bundan sonra da davam 
etdirmək niyyətində olan IDEA İctimai Birliyi öz 
tərəfdaşları ilə birgə ictimaiyyəti planetimizin 
mühafizəsi ilə bağlı mübarizədə, ətraf mühit 
naminə görülən tədbirlərdə aktiv iştirak etməyə 
çağırır.

AZƏRTAC

Azərbaycanda Qarabağ atlarının ilk 
auksion satışı həyata keçiriləcək 

Azərbaycanda ilk dəfə olaraq “Aqroservis” Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin 
tabeliyində olan Qobustan Heyvandarlıq Nümayiş Kompleksində Qarabağ 
cins atlarının auksion vasitəsi ilə satışı həyata keçiriləcək.

Kənd Təsərrüfatı Nazirliyindən verilən 
məlumatda bildirilir ki, aprelin 15-də keçiriləcək 
auksionda həm yerli, həm də xarici təsərrüfat 
sahibləri, sahibkarlar iştirak edə bilərlər. 
Hərraca yüksək potensiala malik xüsusi seçil-
miş atlar çıxarılacaq və satış auksion formatına 
uyğun həyata keçiriləcək.

Kompleksdə Qarabağ atları haqqında canlı 
və interaktiv məlumatlar veriləcək. Atların satışı 
son qiymətə uyğun rəsmiləşdiriləcək və sığorta 
şirkəti tərəfindən sığortalanacaq.

Məlumat üçün bildirək ki, Qarabağ atları 
yüksək qaçış sürəti ilə seçilir. Bu atların əsas 
yeriş forması çaparaq yerişdir, yerişi geniş və 

cəld, bütün hərəkətləri çevikdir. Qarabağ atı 
hündür, çevik, hərəkəti səlis, bədən quruluşu 
möhkəmdir. Minik atıdır. Alın və burun sümükləri 
yaxşı inkişaf edib, gözləri qabarıqdır. Boynu 
orta uzunluqda, hündür duruşludur. Qarabağ atı 
dözümlüdür və yemə qarşı tələbkar deyil.

Qobustan Heyvandarlıq Nümayiş Komp-
leksinin fəaliyyətinin məqsədi cins damazlıq 
heyvanlarla yanaşı, yerli cins heyvanların da 
satışının təşkil edilməsi ilə fermerlərin cins 
heyvanlara əlçatanlığına nail olunması, yerli 
damazlıq təsərrüfatların yetişdirdiyi heyvanların 
satışını stimullaşdırmaqla onların inkişafına 
təkan vermək, ölkədə heyvanların cins tərkibinin 
yaxşılaşdırılmasına nail olmaq, damazlıq 
təsərrüfatlar arasında koordinasiya yaratmaqdır. 
Kompleksin daxilində heyvan satışını həyata 
keçirən lizinq şirkətləri, heyvanların sığortalan-
ması üçün sığorta şirkətləri fəaliyyət göstərir. Bu 
müasir kompleks heyvan alqı-satqısı zamanı 
bütün prosesləri fermerlər üçün daha əlçatan 
edir. Belə ki, bütün alqı-satqı, sığorta, lizinq, 
güzəşt tətbiqi prosesləri vahid mərkəzdə həyata 
keçirilməklə, xidmətlərin operativliyi və şəffaflığı 
təmin edilir.

Hərracda iştirak etmək istəyənlər 1659 satış 
mərkəzinə müraciət edib qeydiyyatdan keçə 
bilərlər.

“Xalq qəzeti”

Raket və artilleriya bölmələrində 
atəş tapşırıqları yerinə yetirilib 

Müdafiə nazirinin təsdiq etdiyi 
2022-ci ilin döyüş hazırlığı planına 
uyğun olaraq Quru Qoşunlarının raket 
və artilleriya bölmələrində yaylım 
atəşli reaktiv sistemlərdən atəş 
tapşırıqları yerinə yetirilib. 

Müdafiə Nazirliyindən verilən məlumatda 
bildirilir ki, plana əsasən atəş dəstəyi 
həyata keçirəcək bölmələr daimi dislokasiya 
məntəqələrindən cəmləşmə rayonlarına çıxarı-
laraq ehtiyat atəş və start mövqelərini tutublar.

Real döyüş şəraitinə uyğun keçirilən təlimdə 
heyətlər şərti düşmən hədəflərinin aşkar oluna-
raq sərrast atəşlə məhv edilməsi üzrə qarşıya 
qoyulan tapşırıqları müvəffəqiyyətlə yerinə 
yetiriblər.

Təlimin keçirilməsində əsas məqsəd Vətən 
müharibəsində əldə edilən təcrübə nəzərə 

alınmaqla raket və artilleriya bölmələrinin 
idarəedilməsi vərdişlərinin təkmilləşdirilməsi, 
hərbi qulluqçuların bilik və bacarıqlarının artırıl-
ması, döyüş əməliyyatları zamanı fəaliyyətlərin 
planlaşdırılması və digər qoşun növləri ilə qarşı-
lıqlı əlaqənin təşkilidir.

“Xalq qəzeti”

“Azərbaycanda polyak irsi” cəlbedici 
turizm marşrutlarından biri olacaq
 Azərbaycanda neft bumu zamanı ölkəmizə can atanlar çox 

olub. Almaniyadan, Polşadan, İngiltərədən Bakıya xeyli iş adamı 
gəlmişdir. Azərbaycana Polşadan da memarlar gələrək Bakıda 
xeyli bina layihələndirmişlər. İndi onların əksəriyyəti tarixi 
əhəmiyyətlidir. Bir neçə polyak Bakının baş memarı kimi çalışıb.

Azərbaycana polyakların gəlişi XVII 
əsrin əvvəllərindən başlasa da, onların 
ikinci dalğası XIX əsrin ortalarında olub. 
Sovet hakimiyyətinin qurulmasından 
sonra polyakların bəziləri vətənlərinə 
qayıtsa da, bir hissəsi Azərbaycanda 
qalıb. Məlumatlara görə, hazırda 
ölkəmizdə 200-ə yaxın polyak yaşayır.

XIX əsrdə Polşa ilə Azərbaycanın 
əlaqələri daha intensiv olub. Məhz 
bu zaman Azərbaycana polyak 
mühəndisləri, memarları, həkimləri 
gəlib. Polyak memarları Bakı memar-
lığının formalaşmasında müstəsna rol 
oynayıblar. Onlar Şərq və Qərb memar-
lığını sintez edərək layihələndiriblər. 
Polyak mütəxəssislərin inşa etdikləri 
memarlıq inciləri indi də Bakının sima-
sını bəzəyir. Həmin dövrdə üç polyak– 

İosif Qoslavski, Kazimir Skureviç, İosif 
Ploşko Bakının baş memarı vəzifəsində 
işləyiblər. Digər polyak memar Yevgeni 
Skibinskinin yaratdığı memarlıq inciləri 
də şəhərə yeni nəfəs gətirmişdi. Belə ki, 
Bakı Şəhər İcra Hakimiyyətinin binası, 
Hacı Zeynalabdin Tağıyevin sarayı (in-
diki Tarix Muzeyi), Qızlar məktəbi (indiki 
Əlyazmalar İnstitutu), Səadət Sarayı və 
digər möhtəşəm tikililər polyak memar-
ların əl işləridir. 

O zaman polyaklar, Bakıda sıx 
halda yaşasalar da, polyak memarlıq 
irsinə Azərbaycanın digər bölgələrində 
də rast gəlmək olar. Belə ki, Şamaxı, 

Gəncə, Qusar və Zaqatalada da polyak 
memarlıq üslublarında binalar, məscid 
və kilsələr tikilib, eləcə də şəhər planları 
hazırlanıb.

Azərbaycan Turizm Bürosu bütün 
bunları nəzərə alaraq “Azərbaycanda 
polyak irsi” yol xəritəsini və Polşa 
turistləri üçün Bakıda gəzinti turu hazır-
layıb. Bu xəritə əsasında turistlər polyak 
memarların ucaltdığı abidələrlə tanış 
ola biləcəklər.

Azərbaycan Turizm Bürosunun baş 
icraçı direktoru Florian Zenqstşmid Pol-
şa memarlarının Azərbaycanda ucalt-
dığı abidələrə həsr olunmuş layihənin 
təqdimatında bildirmişdir ki, bu irslə 
bağlı broşür hazırlanıb: “Bu broşürdə 
Polşa memarlarının Azərbaycanda 
yaratdığı bütün memarlıq abidələri 

göstərilib. Ümid edirəm ki, sərhədlər 
açıldıqdan sonra yeni-yeni istiqamətlər 
üzrə məlumatlar hazırlanacaq”.

Yol xəritəsi turistlərə gəzinti turunu 
təşkil etməyə kömək edəcək. Turistlər 
dünyada müsəlman qızlar üçün açılmış 
ilk məktəb, Bakı milyonçularının sevgi 
hekayələri, polyak memarlarının taleləri, 
“Un kralının” başına gəlmiş qalmaqal 
haqqında məlumatlar əldə edəcəklər. 
Bundan əlavə, marşrut boyu turistlərin 
qarşısına “özünlə apar” (take away) 
kafelər çıxacaq, orada çay və ya qəhvə 
sifariş edə biləcəklər.

Polyak turistlərin Azərbaycana 

səfərlərini intensivləşdirmək üçün 
belə kitabçaların və yol xəritəsinin 
əhəmiyyəti böyükdür.

“Vaxtilə polyak mütəxəssisləri 
Azərbaycanda nəinki memarlıq, 
həmçinin neftçıxarma sahəsində 
işləyiblər” – deyə Azərbaycan Turizm 
Assosiasiyası (AzTA) sədrinin mü-
şaviri Müzəffər Ağakərimov bildirir: 
“Polşalı mühəndis Pavel Pototskinin 
məzarı Bakıdadır. Azərbaycanda bır 
sıra əhəmiyyətli tikililərin inşasında 
polyak memarların izləri var. Elə təkcə 
İstiqlaliyyət küçəsində bir neçə bina-
nın memarı polyaklar olub. Onlar neft 
bumu zamanı Bakıda çox binalar inşa 
ediblər”. 

Ekspert hesab edir ki, belə bir 
marşrutun olması iki dövlət arasında 
dostluq və əməkdaşlıq əlaqələrinin 
inkişafına da təsir göstərəcək: “Polşa 
da Avropanın aparıcı dövlətlərindən bi-
ridir. Bu, həmçinin qonşu dövlətlərin də 
diqqətini çəkə bilər. Eləcə də Gəncədə, 
Şəmkirdə alman məskənlərinin olması 
ilə bağlı xəritələrin hazırlanması müsbət 
addımdır. Fikrimcə, təbliğat təkcə 
Bakıda aparılmamalı, ikitərəfli olmalıdır. 
Bəzən bu təbliğatı özümüz üçün edirik, 
qarşı tərəfə çatdıra bilmirik. Təbliğatı, 
həmçinin Polşada fəaliyyət göstərən 
Azərbaycan səfirliyi və diasporu da 
həyata keçirməlidir. O cümlədən, 
mədəni əlaqələr, incəsənət günləri 
vasitəsilə Polşa ictimaiyyətinə də çatdı-
rılmalıdır. Oradakı yeni nəsil də bilsin ki, 
vaxtilə ölkələrimiz arasında sıx əlaqələr 
olub və bu gün də var”.

Ekspertin fikrincə, bu tip layihələr 

ölkəmizə marağı daha da artıracaq: 
“Azərbaycanın necə tolerant dövlət 
olduğunu, mədəniyyətinin hansı 
səviyyədə inkişaf etdiyini onlara çatdır-
saq, bir çoxu Azərbaycana üz tuta-
caq. Həm də təbliğat işini elə qurmaq 
lazımdır ki, Azərbaycanın, ümumiyyətlə, 
təkcə Cənubi Qafqazda deyil, bütün 
Qafqazda oynadığı rolu təqdim edə 
bilək. Azərbaycanın mədəniyyəti, 
tarixi, adət-ənənələri, mətbəxi, musiqisi 
haqqında dolğun məlumatlar Polşa 
ictimaiyyətində maraq yarada bilər. 
Düzgün istiqamətdə təbliğat aparılmalı-
dır ki, onlar ölkəmizə səfər etmək mara-
ğında olsunlar. Bu da turizmin inkişafına 
təkan verə bilər”.

Azərbaycan Turizm Agentlikləri 
Assosiasiyası (ATAA) Ekspertlər Şu-
rasının sədri Göydəniz Qəhrəmanov 
hesab edir ki, belə turizm marşrutlarının 
və broşürların gəlmə turizminə böyük 
faydası var: “Avropalılar daha çox bu tip 
istirahəti xoşlayırlar. Muzeyləri gəzmək, 
abidələrlə tanış olmaq, hansısa yeni 
marşrutların iştirakçısı olmaq onlar üçün 
maraqlıdır. Ərəb turistləri isə daha çox 
təbiəti, yaşıllığı və s. xoşlayırlar. Bu ba-
xımdan, Avropa turistləri bu seqmentdə 
bizim üçün çox vacibdir. O cümlədən, 
Bakı-Gəncə-Şuşa-Batumi istiqamətində 
hazırlanan “Əli və Nino” marşrutu da 
gəlmə turizmində böyük rol oynaya-
caq. Ümid edirik ki, yaxın gələcəkdə 
avtobusla, qatarla bu marşrutlar üzrə 
turistlərin hərəkəti mümkün olacaq.”

M.MÜKƏRRƏMOĞLU,  
 “Xalq qəzeti”
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